

## **LinkedHerit: Mapping the Beginnings of the ICOMOS Networks**

Claudine Houbart and Pierre Hallot  
University of Liège, Belgium

### **Abstract**

Although the study of the history of heritage conservation reveals the existence of formal and informal professional networks since the 19th century, the founding of ICOMOS in 1965 was a fundamental step in the sharing of expertise and experience. ICOMOS was an unprecedented network, both in terms of its scale and the diverse profiles of its members: transcending national borders and exchanges between neighboring countries, it has resulted in a cross-fertilization of ideas that called into question established definitions and principles, and has led to the drafting of many international documents that are still relevant or discussed today.

The *LinkedHerit* project aims to document the constitution and evolution of networks in the field of heritage during the contemporary period. Using digital humanities tools such as databases and networks visualization and analysis, its objective is to understand the circulation and cross-fertilization of ideas, in an increasingly globalized world.

In the case of ICOMOS, the archives of Raymond M. Lemaire, who was its first Secretary General (1965-1975) and second President (1975-1981), constitute an exceptional starting point: they contain not only files by national committees, but also the archives of the main colloquia organized up to the 1990s and those of the drafting of the main 20th century doctrinal documents. Studying this material through network analysis tools, applied not only to individuals, but also to groups and projects, allows to go beyond a simplified vision of the evolution, transmission, and sharing of heritage principles to better embrace the complexity of the process and reveal previously unnoticed or underestimated connections.

The ICOMOS General Assembly is the ideal place to present the first results of this project and to foster partnerships that are indispensable for its evolution.

### **Abstract (Français)**

Bien que l'histoire de la conservation du patrimoine révèle l'existence de réseaux professionnels formels et informels depuis le XIXe siècle, la fondation de l'ICOMOS en 1965 est une étape fondamentale dans le partage d'expertise et d'expériences. L'ICOMOS est un réseau sans précédent, tant par son ampleur que par la diversité des profils de ses membres : transcendant les frontières nationales et les échanges entre pays voisins, il permet un brassage d'idées qui remet en cause les définitions et les principes établis, et

conduit à la rédaction de nombreux documents internationaux qui sont encore pertinents ou discutés aujourd'hui.

Le projet LinkedHerit vise à documenter la constitution et l'évolution des réseaux dans le domaine du patrimoine au cours de la période contemporaine. En utilisant les outils des humanités numériques tels que les bases de données et la visualisation et l'analyse des réseaux, son objectif est de comprendre la circulation et l'enrichissement mutuel des idées, dans un monde toujours plus globalisé.

Dans le cas de l'ICOMOS, les archives de Raymond M. Lemaire, qui en fut le premier Secrétaire général (1965-1975) et le deuxième Président (1975-1981), constituent un point de départ exceptionnel : elles contiennent non seulement les dossiers des comités nationaux, mais aussi les archives des principaux colloques organisés jusqu'aux années 1990 et celles de la rédaction des principaux documents doctrinaux du XXe siècle. L'étude de ce matériel à travers des outils d'analyse de réseau, appliqués non seulement aux individus, mais aussi aux groupes et aux projets, permet de dépasser une vision simplifiée de l'évolution, de la transmission et du partage des principes patrimoniaux pour mieux saisir la complexité du processus et révéler des liens jusqu'alors inaperçus ou sous-estimés.

L'Assemblée générale de l'ICOMOS est le lieu idéal pour présenter les premiers résultats de ce projet et favoriser les partenariats indispensables à son évolution.